

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)[论文](#)

## 1,3-二氮杂蒽类衍生物电子结构和光谱性质的理论研究

李满宇<sup>1,2</sup>, 朱耘玑<sup>2</sup>, 艾希成<sup>2</sup>, 孙萌涛<sup>3</sup>, 张建平<sup>2</sup>

1. 北京分子科学国家实验室, 分子动态与稳态结构国家重点实验室, 中国科学院化学研究所, 北京 100080;
2. 中国人民大学理学院化学系, 北京 100872;
3. 北京凝聚态物理国家实验室, 中国科学院物理研究所, 北京 100080

**摘要:**

对1,3-二氮杂蒽类衍生物采用密度泛函理论(DFT)在B3LYP/6-31G(*d*)的水平上进行了几何构型的全优化, 在此基础上探讨了分子结构和前线分子轨道能量等性质的变化规律, 采用含时密度泛函理论(TD-DFT)计算了分子的电子跃迁性质, 采用二维平面图和三维立体图来直观表示激发态的性质, 研究分子内电子转移特性。跃迁密度矩阵的二维等高线图反映了电子-空穴相干性, 三维跃迁密度图反映了跃迁偶极矩的方向和强度, 三维电荷差异密度图说明了激发过程中分子内电子转移性质。

**关键词:** 1,3-二氮杂蒽 分子内电子转移 跃迁密度 电荷差异密度 电子-空穴相干性

## Theoretical Studies on Electronic Structures and Spectroscopic Properties of 1,3-Diazaazulene Derivatives

LI Man-Yu<sup>1,2</sup>, ZHU Yun-Ji<sup>2</sup>, AI Xi-Cheng<sup>2\*</sup>, SUN Meng-Tao<sup>3</sup>, ZHANG Jian-Ping<sup>2</sup>

1. Beijing National Laboratory for Molecular Science(BNLMS), State Key Laboratory for Structural Chemistry of Unstable and Stable Species, Institute of Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China;
2. Department of Chemistry, College of Sciences, Renmin University of China, Beijing 100872, China;
3. Beijing National Laboratory for Condensed Matter Physics, Institute of Physics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China

**Abstract:**

The geometries of four different kinds of 1,3-diazaazulene derivatives were fully optimized with Density Function Theory(DFT) at B3LYP/6-31G(*d*) level, on basis of which the energies of frontier molecular orbitals and the energy gap were investigated and the electronic transition properties were calculated with time-dependent DFT(TD-DFT) at the same level. The excited-state properties and the intra-molecular charge transfer(ICT) character were investigated with the two-dimensional(2D) and three-dimensional(3D) real space analysis methods. The electron-hole coherence is investigated with 2D contour plots of transition density matrix. The orientation and strengths of absorptive transition dipole moment are obtained by 3D transition density(TD). The ICT orientations are obtained with 3D charge difference density(CDD).

**Keywords:** 1,3-Diazaazulene derivative Intra-molecular charge transfer Transition density(TD) Charge difference density(CDD) Electron-hole coherence

收稿日期 2007-12-06 修回日期 1900-01-01 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

[扩展功能](#)[本文信息](#)[Supporting info](#)[PDF\(330KB\)](#)[\[HTML全文\]\(OKB\)](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)[服务与反馈](#)[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)[本文关键词相关文章](#)[1,3-二氮杂蒽](#)[分子内电子转移](#)[跃迁密度](#)[电荷差异密度](#)[电子-空穴相干性](#)[本文作者相关文章](#)[李满宇](#)[朱耘玑](#)[艾希成](#)[孙萌涛](#)[张建平](#)[李满宇](#)[朱耘玑](#)[艾希成](#)[孙萌涛](#)[张建平](#)[PubMed](#)[Article by](#)[Article by](#)

## 参考文献:

1. Krieg B., Kuhn T.. Mol. Cryst. Liq. Cryst.[J], 1987, 145: 59—72
2. Mori A., Yokoo M., Hashimoto M., et al.. J. Am. Chem. Soc.[J], 2003, 125: 6620—6621
3. Beer M., Longuet-Higgins H. C.. J. Chem. Phys.[J], 1955, 23: 1390—1391
4. Viswanath G., Kasha M.. J. Chem. Phys.[J], 1956, 24: 574—577
5. Sidman J. W., McClure D. S.. J. Chem. Phys.[J], 1956, 24: 757—763
6. Bearpark M. J., Bernardi F., Olivucci M., et al.. J. Am. Chem. Soc.[J], 1996, 118: 5254—5260
7. Zhang S., Zhou G., Yang Z., et al.. Synth. Met.[J], 2003, 137: 1545—1546
8. Liu R., Muthyalu R. S., Wang X. S., et al.. Org. Lett.[J] 2000, 2: 269—271
9. Zhu Y. J., Qin A. J., Fu L. M., et al.. J. Mater. Chem.[J], 2007, 17: 2101—2106
10. BO Dong-Sheng(薄冬生), REN Ai-Min(任爱民), FENG Ji-Kang(封继康), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2007, 28(5): 955—959
11. LI Hui-Xue(李会学), XIAO Tai(萧泰). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2007, 28(4): 747—750
12. Frisch M. J., Trucks G. W., Schlegel H. B., et al.. Gaussian 03W, Revision B.01[CP], Pittsburgh PA: Gaussian Inc., 2003
13. Zojer E., Buchacher P., Wudl F., et al.. J. Chem. Phys.[J], 2000, 113: 10002—10012
14. Krueger B. P., Scholes G. D., Fleming G. R.. J. Phys. Chem. B[J], 1998, 102: 5378—5386
15. Persson N. K., Sun M. T., Kjellberg P., et al.. J. Chem. Phys.[J], 2005, 123: 204718

## 本刊中的类似文章

## 文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题	内容
				ugg online ugg bo	
				online buy ugg boot	
				boots sale ugg boc	
				cardy ugg boots l	
				cardy tall ugg ugg	
				boots ugg knightsc	